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中文摘要中文摘要中文摘要中文摘要:目的: 观察甘遂醇提取物对水负荷小鼠利尿排水以及肾脏相关因子表达的作用,以探讨其对肾脏的影响。 方法: 利用腹

腔注射生理盐水负荷小鼠模型和正常小鼠,分别观察甘遂灌胃给药后利尿以及肾脏相关组织细胞因子的变化。 结果: 甘遂醇提取

物对水负荷小鼠具有促进利尿的作用。同时升高外周血清肌酐,组织切片观察未见到明显的病理变化。对下调肾集合管AQP2表达

有一定的作用趋势,并能够促进表达TNF-α。 结论: 甘遂大剂量对肾脏具有确实的作用,并可能伴随有一定的病理反应,其中以1.2 g·

kg-1剂量明显。这种病理反应与血清肌酐升高和TNF-α表达变化相关。

中文中文中文中文关键词关键词关键词关键词:甘遂  肾脏  AQP2  TNF-α  肌酐

 

Effect of Euphorbia kansui on urination and kidney AQP2, IL-1β and TNF-α mRNA 
expression of mice injected with normal saline

Abstract:Objective: To observe the effect of Euphorbia kansui (E.KS) alcohol extracts on urination and kidney-related 
expressions of mice injected with normal saline and to discuss its impact on kidney. Method: Mice intraperitoneally injected 
with normal saline were observed for urination and changes in kidney-related histiocytic factors of after intragastrical 
administration of E.KS and compared with normal mice. Result: E.KS alcohol extracts can promote urination of mice 
injected with normal saline and enhance peripheral serum creatinine, with no obvious pathological change showed in 
tissue sections. It had a certain effect on reducing AQP2 expression and enhancing TNF-α expression. Conclusion: 
Euphorbia kansui in large dose has a remarkable effect on kidney but may be accompanied with pathological reactions to 

some extent, especially the dose of 1.2 g·kg-1. The pathological reactions may be related with increased serum creatinine 
and TNF-α expression.

keywords:Euphorbia kansui  kidney  AQP2  TNF-α  creatinine
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